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nyilatkozta Jan Willem Loot úr. A Con-
certgebouw hangversenyein nem próbál-
koznak zenei szendvicsekbe csomagolni
korszakokat és mûfajokat, inkább körül-
tekintôbb számvetést készítenek. Termé-
szetesen lehetôség van arra, hogy valakik
csak Beethovent, Brahmsot hallgasson, de
azért sokkal többet kell fizetni. Tudni kell
azt is, hogy a sorozatkoncertekre szinte
nem is kell marketing (kivéve természete-
sen a kortárs zenei bérleteket). Az intéz-
ménynek fantasztikus közönsége van: a
teljes szezonra, már 18 hónappal korábban
tizennégyezer bérletet adnak el. S ha fi-
gyelembe vesszük, hogy a Concertge-
bouw a világ legzsúfoltabb hangverseny-
terme, ahol két teremben évenként 800
hangversenyt tartanak, ez meglehetôsen jó
anyagi biztonságot jelenthet.

• A koncertlátogató közönség megtartásá-
ban és gyarapításában három elemnek
kell párhuzamosan érvényesülnie. Egy-
részt szokásokat kell kialakítani, ame-
lyekben biztonsággal igazodhatnak el a
látogatók. Másrészt törekedni kell újabb
szokások létrehozására, valamint szá-
molni kell azzal, hogy a szokások vál-
tozhatnak. A piaci szükségletnek megfe-
lelôen három-négy évre elôre kell
eseményeket szervezni, idejekorán bér-
leteket meghirdetni.

• Alkalmat kell teremteni a közönség
bôvítésére – kellenek ingyenes rendez-
vények, nyitott próbák, ebéddel egybe-
kötött koncertek. 

• Helyet kell hagyni a rövid távú reak-
cióknak, amelyek segítik a szokásválto-
zásokra történô kellôen gyors reagálást. 

Az arányokat tekintve figyelemreméltó
a Royal Festival Hall kimutatása, amely
szerint évente 1000 fizetôs és 400 díjtalan
bemutató várja az érdeklôdôket.

Jegyeladás is felsôfokon

S ha adott az átgondolt, minden lehetsé-
ges szempontot figyelembe vevô mûsor,
még mindig nem megoldott, hogyan lehet
a jegyvásárlási kedvet fokozni. Ebben a
kérdésben Karsten Witt szolgált ötletek-
kel, akinek Bécsben sikerült bôven meg-
dupláznia hangversenyeinek számát. A
Mûvészetek Palotájának helyzetével kap-
csolatban elmondta, hogy tapasztalatai
szerint minden új helyszín újabb közön-
ségépítési folyamatokat igényel. Több
tényezô is meggyorsíthatja a folyamatot:

Ha olyan hangversenyteremrôl van szó,
amelynek saját zenekara is van, ez a mun-
ka eredményesebb lehet. (Ennek egyéb
szakmai elônye is van: csúcsminôségû ze-
nekar egyik feltétele, hogy ott próbáljon,
ahol koncertezik.) PR-hatékonyságát kü-
lönösen erôsíti, ha azt nem teremigazgató,
hanem a zenekari menedzser irányítja –
ám sajnos ez a ritkább. Jobban funkcio-
nálnak az integrált mûvészeti központok
is, ahol színház és kiállítóterem gazdagít-
ja a kínálatot. Sokat számít, hogy egy-egy
ilyen intézménynek milyen a mûvészeti-

gazdasági irányítása. Az elmúlt idôszak
alapvetô tanulsága, hogy nem magát az
intézményt, hanem a kínálatot kell hirdet-
ni. S ahogy arra már Jan Willem Loot is
utalt a bérletek, sorozatok kelendôségével
kapcsolatban, Karsten Witt tapasztalatai
szerint az emberek csomagban, projektek-
re sokkal könnyebben megveszik mond-
juk a fesztiválokra szóló jegyeket, mintha
csak célirányosan a koncerteket ajánlanák. 

Hosszas kísérletezés után lehetôséget te-
remtett arra is, hogy módosított körülmé-
nyek között vásárolhassanak jegyeket az
érdeklôdôk. Figyelembe véve az élet dina-
mikus változását, a szokványosan nyitva
tartó pénztárak mellett néhány helyen kora
reggel és késô este is árulnak jegyeket.
Ezeket a helyszíneket a tömegközlekedést
figyelembe véve jelölték ki, azokon a pon-
tokon, ahol tömegesen fordulnak meg a
korán munkába igyekvô és késôn hazatartó
emberek. 

A lényeg, hogy minden évben történjék
egy új kezdeményezés, hiszen nem lehe-
tetlen akár 1–20%-kal is növelni a látoga-
tottságot. Igaz, hogy nem a pénztáraknál
kell elkezdeni, de ha egyébként minden
rendben van, még ott is el lehet érni ered-
ményeket. Étvágygerjesztô programokkal
kell a közönséget „levenni a lábáról”,
majd megkönnyíteni az útját a különleges
muzsikáktól roskadozó „asztalig”. Ez a
legfontosabb és ez az, amiben tenni tud-
nak azok (és csak azok), akik a zenei kí-
nálatot biztosítják. 

Tóth Anna

8 XII. ÉVFOLYAM 2. SZÁM

– Amióta Ön ezzel foglalkozik, érzett-e
valamilyen elmozdulást a közönség részé-
rôl? Hogy mire mennek szívesen vagy ke-
vésbé szívesen, kellett-e profilt, koncep-
ciót váltania? 

– Kellett természetesen profilt módosí-

tani, de azt az alapelvemet, hogy a kama-
razenét, a kisebb létszámú együttesek pro-
dukcióit népszerûsítem, nem adtam fel.
Annak ellenére, hogy egy vonósnégyes,
dal- vagy szonátaestet sokkal nehezebb el-
adni, mint egy zenekari hangversenyt. 

– Nem gondolt arra, hogy kicsit „köny-
nyít” a mûfajon a nagyobb publikum ér-
dekében?

– Mûfajban nem vagyok hajlandó
megalkudni. Nem rendezek olyan kon-

…még arra is vigyázni kell, nehogy kortárs mûvet beletegyünk a prog-
ramba. Ebben az esetben ugyanis a bevétel 9%-át kell befizetni, ami ir-
reálisan sok….

Mi kell a közönségnek?
Beszélgetés Jakobi Lászlóval, aki 1993 óta foglalkozik hangverseny-rendezéssel és a mind a mai

napig talpon maradt két magán koncertrendezô cég egyikének élén fontos szereplôje hangverseny-
életünknek.
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certeket, ami teljesen eltávolodik a ko-
molyzenétôl, mert az nem szívügyem. És
miután maga a hangversenyrendezés
amúgy sem nyereséges, csak azzal fog-
lalkozom, amit igazán szeretek. Becsü-
löm természetesen a többi mûfajt is, csak
éppen én magam nem szeretnék mást
rendezni. 

Tudom, hogy a közönség szereti az át-
iratokat; a klasszikus mûvek rockosított-
poposított változatait. De nem hiszem,
hogy ezek közelebb hozzák az embereket
a komolyzenéhez. Nem az történik
ugyanis, hogy mondjuk egy feldolgozás
után megkeresik és meghallgatják az ere-
detit, sôt vannak olyanok is, akik azt hi-
szik, hogy az „igazit” hallották. A vég-
eredmény, hogy nem ismerik meg az
eredeti mûveket. Azt hiszem, hogy még a
Három Tenor óriási sikerû koncertjei sem
elsôsorban újabb komolyzene-híveket
szereztek; bár nagyon sokan hallották a
sorozat egy vagy több rendezvényét, de
aki addig nem járt vonósnégyes-hangver-
senyre, azután sem jött el. És ugyan sokak
szerint csak jó zene és rossz zene van,
amivel én is egyetértek, én azt szeretném,
ha a hagyományos, „régimódi” komoly-
zene meg tudna maradni a koncertlátoga-
tók számára.

– Vannak-e munkakapcsolatai a szimfo-
nikus zenekarokkal is? Ha igen, milyen
arányban?

– Nagyzenekarokkal csak egészen kü-
lönleges helyzetben kerülök kapcsolatba,
hiszen a zenekarok többsége maga rende-
zi hangversenyeit. Elôfordult azonban ná-
lam a Nemzeti Filharmonikusok, a Rádió-
zenekar, sôt a Londoni Filharmónia
Zenekar is. 

– Mennyire népszerûek, keresettek a ze-
nekari estek összehasonlítva az egyéb
hangversenyekkel?

– A zenekari estek látogatottak, hiszen
minden zenekarnak megvan a maga törzs-
közönsége. Ezért is tartom nagyon fontos-
nak szerepüket a zenei életben, még esetleg
ilyen nagy számban is, hiszen olyan hallga-
tóságot tudnak megmozgatni, akik más
koncertre nem biztos, hogy eljönnének. 

– Van-e rálátása arra, hogy mi az, ami
jobban vonzza a látogatókat? Milyen öt-
letekkel lehet gyarapítani a nézôk szá-
mát? Valahogy úgy, ahogy az Önök csa-

ládi hangversenyein azt megtapasztalhat-
juk.

– Ma már szinte minden zenekar rendez
olyan hangversenyeket, melyeknek célja,
hogy fiatalokat megnyerjenek a mûfaj
számára. Ez teljesen kézenfekvô ötlet, hi-
szen mindenki érzi ennek sürgetô szüksé-
gességét. Az a sorozat, amelyet idén ren-
deztünk a családok számára azért
különleges, mert a fôszereplô a nagyon
népszerû Amadinda együttes. Ôk a ha-
gyományostól eltérô oldalról közelítik
meg a komolyzenét, egészen különleges,
érdekes hangszerparkkal, ami vonzó a
6–10–14 éves korosztály számára is. Lát-
ványban is sok minden történik a színpa-
don. 

– A hagyományosan megrendezett far-
sangi koncertek, amelyek kicsit interaktí-
vak szoktak lenni, hoztak-e közönséget a
„konyhára”? Lemérhetô-e ez egyáltalán?

– Végül is mérhetô, ugyanis címlistával
dolgozunk. Az elmúlt tíz év alatt mintegy
húszezer név gyûlt össze és azokból válo-
gatva mindig megtaláljuk, hogy egy-egy
koncertre honnan lehet „meríteni”, kikkel
lehet megtölteni a termet. A farsangi kon-
certek közönsége gyerekekbôl és szüleik-
bôl áll. Ezeken a hangversenyeken nem
adtunk jelentkezési lapokat. Nem akartuk,
hogy bármilyen nyomás, kényszer érzete
elvegye a kedvüket a dologtól. Ennek el-
lenére most már kiderült, hogy több száz
jelentkezô is megjelölte a késôbbiekben
azt, hogy részt vett a koncerteken.

Ezek nagyon népszerû rendezvények,
jók a visszajelzések. Az Amadinda-soro-
zaton például mindig telt ház van úgy,
hogy csak a fele kelt el bérletben, a töb-
biek jegyet vettek. Ez azt jelenti, hogy
sokkal többen vesznek részt legalább egy
ilyen hangversenyen, mintha bérletben
adtunk volna el minden helyet. Vonzó az
is, hogy a jeggyel a koncert napján ingyen
lehet az Állatkertbe menni – kicsit össze-
kapcsoltuk a kellemest a hasznossal. A
farsangi koncertek pedig a Magyar Villa-
mos Mûvek támogatásával teljesen díjta-
lanok, amit szeretnek, várnak minden
esztendôben. Idén pedig új sorozatot indí-
tunk: ismerkedés a hangszerekkel. 

– Minden feladat Önre hárul? A szpon-
zorok felkutatásától kezdve az ötletek ki-
találásán keresztül azok megvalósításá-
ig? 

– A rendezô-producernek ez a feladata.
Kitalálja, hogy milyen hangversenyek le-
gyenek és meg kell ezeknek teremteni az
anyagi hátterét is. Mivel egy személyben
végzem a munkát, így a közönséget is én
toborozom a hangversenyekre. A munka
jelentôs része a marketing tevékenység.
Nagyon fontos, hogy a közönség tudjon a
hangversenyekrôl, hogy az információk
eljussanak hozzájuk. Egyébként más
szakma a rendezôé és más a produceré.
Ha felkérnek valamilyen munkára, rögtön
megkérdezem: arra gondoltak, hogy meg-
rendezzem, tehát a felkérôtôl én kapok
tiszteletdíjat, vagy producerként gondol-
tak rám, vagyis nekem kellene a koncert
anyagi feltételeit megteremteni. Bizonyos
esetekben ugyanis vállalom, bizonyos
esetekben pedig nem. 

– Volt-e olyan kényszer az elmúlt több
mint tíz év alatt, hogy új helyszíneket kel-
lett bekapcsolni a koncertrendezés során?
Miként vélekedik a jelenlegi helyzetrôl,
ami a helyszíneket illeti, Sok? Kevés? Ép-
pen elég? Kellene más jellegû is, vagy jók
azok, amik vannak?

– Számomra ideális megoldás a Zene-
akadémia, mert kamarazenére és szóló-
koncertekre specializálódtam és arra ez a
legalkalmasabb helyszín. Az utóbbi
idôben a legnagyobb sztárokkal dolgo-
zom és ôk is legszívesebben itt lépnek fel.
A közönség – úgy látom – a terem miatt is
jön estjeinkre. Volt egy olyan alkalom,
amikor minden jegy elfogyott elôvételben
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és arra gondoltunk, hogy a Vörösmarty
téren egy nappal korábban megrendezzük
még egyszer ugyanazt a koncertet. Még
két hét volt hátra, volt tehát idônk min-
denre. Az ITD dísztermét választottuk –
kifejezetten kellemes terem, ahová éppen
befért volna az a kétszáz ember, akit el
kellett küldenünk a Zeneakadémiáról. Né-
gyen hallgatták meg ugyanazt a produk-
ciót, amit egy nappal késôbb ezerkétszá-
zan a Zeneakadémián. A közönséget tehát
a zene mellett a helyszín is vonzza (vagy
taszítja). Fontos tehát, hogy mit játszanak,
fontos, hogy ki játszik és fontos, hogy
mindez hol történik. 

– Mennyivel vált könnyebbé vagy éppen
nehezebbé a helyzete producerként ez
alatt a 12 év alatt? 1993 is nehéz idôszak
volt – jobban odafordultak-e azóta a ko-
molyzene felé azok, akiktôl anyagi segít-
ség várható?

– Nem volt könnyû már az elején sem,
de én szerencsésnek tudhatom magam.
Nagyon komoly szponzorok álltak mel-
lém, de az a baj, hogy mindig épphogy
nem elég az a pénz, amivel gazdálkodha-
tok. Tudom, hogy bennem van a hiba, de
ha 80 ezer Ft-om van, akkor egy százezer
forintba kerülô produkciót hozok létre, ha
800 ezer, akkor egymilliósat, ha 8 millió,
akkor egy tízmilliósat, és így tovább.
Valószínûleg ezért is születnek meg na-
gyon jelentôs produkciók, nemcsak az én,
de mások rendezésében is. Az ember min-
dig jobbat és többet szeretne megvalósíta-
ni az álmaiból.

Nem is az a legnagyobb probléma,
hogy nincs elég pénz a komolyzenére, bár
ez sem elhanyagolható. A legnagyobb
baj, hogy nem születnek olyan döntések,
amelyek révén könnyebbé válna a mun-
kánk. Ez nem kerülne semmibe, csak egy
határozatba, hogy egy hangversenyren-
dezônek mondjuk az elszámolásnál ne
olyan dolgokkal kelljen foglalkozni, ami-
nek semmi értelme sincs. Produkciónként
hat-nyolc ilyet végigcsinálni; hogy egy
példával illusztráljam: olyan banki bi-
zonylatot szerezni egy közel egy évvel
ezelôtt megrendezett koncertre érvénye-
sítve, hogy a pénzt visszafizetem, ha nem
kerül sor a hangversenyre (ami egy évvel
korábban már megvolt), több mint feles-
leges butaság. Sok ilyen abszurd helyzet
adódik. 

És ha legalább nincs elég pénz, a
meglévôt engednék úgy felhasználni,

hogy ne kelljen súlyos összegeket csak az
elszámolás elkészítésére költeni; ennél
optimálisabb arányban lehetne magára a
lényegre fordítani. 

– Ez nem javult semmit?

– Semmivel sem jobb, pedig leírtam, el-
küldtem államtitkártól miniszterig bezá-
rólag, de nem változott semmi. Nem hin-
ném, hogy fontosnak tartanák a
hangversenyrendezést a magyar kulturális
életben, hiszen annyi más gond is van. A
legrosszabb azonban az, hogy a gyereke-
ket egyre kevésbé érdekli – a számítógé-
pek árnyékában közelébe nem kerülnek,
mondjuk egy vonósnégyes-koncertnek.
Erôltetni pedig nem érdemes. Szeretnék
azonban kapcsolódási pontokat keresni a
kultúrához általában, ami talán jobban
megmozgatja a legfiatalabb korosztályt
is. Könyvek, mozi, színház, kiállítások,
sport, számítógépes játékok és más terüle-
tek bevonásával, rockkoncerteket is láto-
gatva kísérelném a közönség bôvítését.
Sine Morbo tízpróba (ép testben ép lélek)
elnevezéssel indítok el egy új akciót.

– Tervezne-e változtatásokat is eddigi
mûködéséhez képest, már ami a felnôtt, az
Ön által korábban megcélzott korosztályt,
nézôi kört illeti?

– Inkább maradnék az eddigi, jól bevált
vonalon. Volt egy összejövetel a fôváros
kulturális ügyvezetésével, hogy ha Buda-
pest kulturális fôváros lesz, milyen új dol-
gokkal lehetne készülni. Sok új javaslat,
kezdeményezés hangzott el, hallgattam is
több órán keresztül. Én azonban azt
mondtam, hogy meg kellene ôrizni azo-
kat, amik vannak. Sok olyan kezdemé-
nyezés van ugyanis, amelynek nincs elég
támogatása. Budapestnek alapvetôen jó
zenei élete van. 

– Mik azok a nagyobb események, ame-
lyek most a Jakobi Koncert naptárjában,
vagy elképzeléseiben szerepelnek?

– A nagy tervünk az volt, hogy idehoz-
zuk a világ nagy zenekarait. Több évi
munkával szerveztük le a Bécsi, a Berlini,
a New York-i, a Londoni Filharmoniku-
sok, a Concertgebow és sok más híres
együttes koncertjeit, óriási évadot teremt-
ve az új hangversenyterem megnyitására,
de ezt elvetették. Lehet, hogy egyébként
is lesz egy ehhez hasonló évad, de azt hi-

szem, hogy mi olcsóbban tudtuk volna
megrendezni bárki másnál, és rengeteg
munkát fektettünk volna bele Strém Kál-
mánnal együtt. Sajnos a magán hangver-
senyrendezés nem igazán vonzó a döntés-
hozók számára. 

Én továbbra is szólókoncertekkel, ka-
marazenével, legfeljebb kamarazeneka-
rokkal fogok foglalkozni. Az „A Zongo-
ra” mintájára lesz „A Hárfa” és más
hangszer-fôszereplôs sorozat is. A Zene-
akadémiára tervezem, de idôközben
igénybe kell majd venni az új koncertter-
met is, hiszen a Zeneakadémiát belátható
idôn belül felújítják, és évekre nem lehet
leállni a hangverseny-rendezéssel. De
ezek a koncertek a Zeneakadémiára va-
lók, még azt sem könnyû megtölteni.
Amikor itt volt Kawakos és a Nemzeti
Filharmonikusokkal játszotta Brahms
Hegedûversenyét, pillanatokon belül min-
den jegy elkelt. Amikor Nagy Péterrel
adott szonátaestet, nagyon meg kellett
küzdeni a jó házért. De folytatni szeret-
ném a gyerekprogramot, ami nonprofit
vállalkozás.

A legfurcsább a mi szakmánkban az,
hogy magán hangverseny-rendezôként
nonprofit rendezvényekkel foglalkozunk,
miközben úgy tekintenek ránk, ebben az
esetben is, mint profit orientált vállalko-
zásra. 

Arról nem is szólva, hogy amikor ilyen
nehéz helyzetben van a zenei élet, ennyi-
re nincs pénz semmire, még arra is vi-
gyázni kell, nehogy kortárs mûvet belete-
gyünk a programba. Ebben az esetben
ugyanis a bevétel 9%-át kell befizetni,
ami irreálisan sok. Javasoltam, hogy le-
hessen egy éves pausálét fizetni (nem ke-
veset, hiszen legalább egymillió forintról
volt szó), hogy ne kelljen például egy vi-
déki templomi koncert programjából a
még jogdíjas Ravel mûvét kihagyni. Nem
lehetett. És mivel ritkán játszanak kortárs
mûveket, a közönség azokat kevésbé is-
meri. Pillanatnyilag úgy néz ki, hogy aki
kortárs mûvet helyez el a programjában,
annak többet kell dolgoznia a közönség
szervezésekor, kevesebb lesz a bevétel, a
végén pedig még közel 10% „büntetést”
is kell fizetnie. Ez egy eleve veszteséges
vállalkozás esetén nem mûködik. Óriási
fényûzés, rossz kilátásokkal a jövô felé.
Én amúgy is borúlátó vagyok, ami a kö-
zönséget, annak esetleges gyarapodását
illeti, de természetesen mindent elköve-
tek, hogy ne így legyen.

Tóth Anna
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